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Nyár elején robbant be a hét-
köznapi, nem tudományos terü-
leten munkálkodó emberek tu-
datába Hadlaczky Gyula neve. 
A Szegedi Biológiai Központ 
genetika professzora és 13 fős 
munkacsoportja ugyanis ekkor 
hozta nyilvánosságra, hogy lét-
rehozták az első mesterséges 
emberi kromoszómát. Ez a fel-
fedezés hatalmas mérföldkövet 
jelent a genetikában, a XXI . 
század orvostudományában. 

Hadlaczky Gyula profesz-
szorral egyetemi éveiről, a csa-
ládjáról, és nem utolsó 
sorban az első mestersé-
ges emberi kromoszóma 
felfedezéséről beszélget-
tünk. 

-A biológia volt a kedvenc 
tantárgya gyermekkorában? 

- Igazából nem volt ked-
venc tantárgyam. Valójában 
az egész általános iskolát, 
sőt még a középiskolát is 
végigjátszottam. Altalános 
iskola után mezőgazdasági 
t e c h n i k u m b a m e n t e m , 
majd innen egy biológia ta-
náromnak köszönhetően 
a gödöllői Agrártudományi 
Egyetemen tanultam to-
vább, és agrármérnök let-
tem. Tulajdonképpen ag-
rármérnök akartam lenni. 
Úgy gondolom, hogy az ak-
kori szintnek megfelelően 

megtanultam a szakmát, és egy 
Fejér megyei falu téeszében kezd-
tem el dolgozni, mint gyakornok, 
és később, mint főállattenyésztő. 

- .4 2 egyetemi évei hogyan teltek? 

- E g y 160 fős évfolyamba jártam, 
ezen belül viszont volt két megha-
tározó kis csoport. Az egyik egy 
amatőr filmklub, ahol 8 illetve 16 
milliméteres filmeket csináltunk, a 
másik pedig a kézilabda. A kézi-
labda már akkor is egy kimondot-
tan durva sport volt, és hetente két 
meccset kellett játszanunk. A hét 

többi napján tulajdonképpen a se-
beinket nyalogattuk és erre ideális 
volt az éjszakai bíbelődés a mikro-
szkóppal. Genetika gyakorlaton 
találkoztam először a kromoszó-
mákkal. Azt hiszem, hogy egy cso-
dálatos tanárnő révén, akinek hatá-
sára a növénynemesítési genetika 
tanszéken diákkörös lettem, és nö-
vényi kromoszómákat kezdtem el 
nézegetni. 

- A filmklubban milyen filmeket készí-
tettek? 

-Többnyi re animációs filmeket, 
bábfilmeket, rövidebb já-
tékfilmeket is. Egy érdekes 
játék volt. A kedvenceim az 
animációs filmek voltak. 
Az akkori amatőr filmes 
mozgalom repertoárjának 
megfelelően csináltuk eze-
ket a dolgokat. Valójában a 
legfontosabb az volt, hogy 
volt egy olyan kisebb kö-
zösség, amelyik gyakorlati-
lag minden idejét együtt 
töltötte. Egyszerűen együtt 
voltunk, elhülyéskedtünk, 
zenét hallgattunk, filmeket 
csináltunk, egy nagyon jó 
dolog volt. 

- Milyen volt egy téeszben gya-
kornoknak lenni? 

- Egy teljesen más világ. 
Egy meglehetősen zárt kö-

folytatás a IV. oldalon 
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November 6-29-e között kerül 
sor tizenkét szegedi hallgató át-
hallgatására a kolozsvári egye-
temre. Ugyanekkor érkeznek 
hozzánk kolozsvári hallgatók, 
akiknek Opusztaszer és Eszter-
gom meglátogatásán túl lehetősé-
gük nyílik betekinteni a Csong-
rád megyei levéltárba, illetve a 
szegedi felsőoktatásba. 

A november 17. és 19. között 
megrendezésre kerülő, budapesti 
Education 2000 elnevezésű felső-
oktatási börzén a BTK, TTK, és 
a GTK HÖK-ök közösen képvi-
selik egyetemünket. 

November 13-án kerül elbírálás-
ra az emelt (7000 Ft-os) lakhatási 
támogatás, melyet az ebben ré-
szesülők visszamenőleg is meg-
kapnak. 

November 13-tól vehetők fel a 
BTK HÖK-ön azok az pályázati 
űrlapok, melyek a megemelt ta-
nulmányi terhelésű, és kiemel-
kedő tudományos tevékenységű 
hallgatók részére kívánnak támo-
gatást nyújtani. A pályázatok 
benyújtási határideje: november 
20. A pályázatok eredményének 
kifüggesztése november 22-én 
fog megtörténni a kari HŐK 
irodán. 

November végén a történészhall-
gatók megválasztják legnépsze-
rűbb oktatójukat. Az eredményt 
december elején egy játékos 
szakest keretében hirdetik ki. 

I n t e r j ú F a r k a s Att i lával , a z 

Érdekképviselet 
- Gratulálok megválasztásodhoz! 
Kérlek röviden mutatkozz be az olva-
sóknak! 

- Szegeden születtem a hetvenes 
évek vége felé, úgyhogy a hökös 
szakmában is fiatalnak számítok. 
Iskolás éveimet is itt töltöttem, és 
a Ságvári Gimnázium kéttannyelvű 
francia szakán végeztem. Jelenleg 
a negyedik évet kezdtem meg az 
orvosi karon - teli kihívásokkal. 
Szegedet nagyon szeretem, mert 
nagyon jó hangulatú város, amit fő-
leg a sok diáknak, hallgatóknak 
köszönhet. Nagyon szeretek spor-
tolni, ami igen jó kikapcsolódás és 
egyben kihívás számomra a hosszú 
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napok végén. Ez mostanában saj-
nos kimaradt egy kicsit az életem-
ből egy súlyosabb sportsérülés mi-
att. 

- Hogyan kapcsolódtál be a hallgatói 
mozgalomba? 

- A közösségi munka mindig közel 
állt hozzám, mert szerettem érde-
keket képviselni, rendezvényeket 
szervezni, ahol a saját elképzelése-
imet tudtam megvalósítani. Gim-
n á z i u m b a n spor t p r o g r a m o k a t 
szerveztünk, melyeken sok diák 
vett részt, és számomra sikerél-
ményt jelentett. Az egyetemen 
nem voltam kezdetben olyan aktív, 
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inkább elvoltam a saját dolgaim-
mal. Két évvel ezelőtt azonban 
megkeresett egy ismerős a Hőkről, 
hogy nincs e kedvem elvállalni 
a sportfelelős posztot. Hosszú gon-
dolkodás után, úgy döntöttem, 
hogy elvállalom, hiszen már csinál-
tam valami hasonlót a gimiben. 
Kezdetben nagyon nem láttam át 
a feladataimat, de utána sikerült ki-
másznom a mély vízből. Tavaly el-
nökhelyettesi posztot láttam már 
el, ahol már kicsit jobban bele kel-
lett ásnom a HÖK munkájába. 
A kultúra, a szakképzés és a curri-
culum-kidolgozás területére is el-
tévedtem. Idén pedig megpályáz-
tam az elnöki posztot, ahol a 
hallgatói küldöttek szavazataikkal 
biztosítottak bizalmukról. A leghá-
lásabb hökös feladatom az volt ed-
dig, hogy részt „kellett" vennem 
több gólyatábor rendezésében, 
mint főgólya. 

- Most a HÖK elnökeként mit látsz 
legfontosabb feladatodnakf 

- Legfontosabbnak azt tartom, 
hogy a hallgatók merjenek biza-
lommal fordulni hozzánk problé-
máikkal, kéréseikkel. A sportot és 
a kulturális életet nagyon fel kéne 
pezsdíteni, mert nagy lemaradásuk 
van mindkét területen. A HÖK 
munkáját szeretném világossá és 
tisztán láthatóvá tenni minden ér-
deklődő hallgató számára. Erre kí-
sérletként létrehoztunk egy hökös 
honlapot, ahol szeretnénk napra-
kész információkkal ellátni az ér-
dek lődőke t . Fontosnak tartom, 

hogy az érdekeiket tudjuk minden 
fórumon megfelelően képviselni. 
Szeretnénk mi is jobban bekapcso-
lódni az EHÖK munkájába, ahol 
elég nagy lemaradásunk van. Az in-
tegrálódást úgy szeretnénk megva-
lósítani hallgatói szinten, hogy az 
Universitas nyújtotta lehetősége-
ket jobban ki tudjuk használni 
amellett, hogy a kari önállóságot is 
meg tudjuk őrizni. A többi karral 
együtt közös programokat, vetél-
kedőket szeretnénk szervezni, 
ahol a hallgatók ismerkedhetnek 
egymással, betekintést kaphatnak 
a másik kar életébe, szokásaiba stb. 
Egyszóval egy hallgató centrikus 
kari hököt akarunk megvalósítani. 
Remélem, ez sikerülni is fog, ami a 
hallgatóktól kapott visszajelzések-
ből fog kiderülni! 

Döbör András 

HÍREK 

Az Alapítvány a Magyar Felsőok-
tatásáért és Kutatásért kuratóriu-
ma ösztöndíj-pályázatot hirdet 
„Humán erőforrás fejlesztése a 
civil szektorban" címmel. 
Pályázhatnak: a 2000/2001. tan-
évre beiratkozott végzős vagy a 
végzést megelőző évfolyamon ta-
nuló hallgatók, ezen tanévben 
másod- vagy harmadéves doktor-
anduszok, valamint doktori tanul-
mányaikat az 1999/2000-es tanév-
ben befejezett személyek, külön 
díjra - kész TDK dolgozattal -
azon hallgatók, akik a civil szek-
tor fejlődésének kérdéseivel a 
TDK keretében foglalkoznak. 
Az ösztöndíj (2001. március 1-től) 
3-12 hónapra szólhat. Beküldési 
határidő 2000. november 30. 
Érdeklődni az EHÖK irodán 
(Boldogasszony sgt. 4.) lehet. 

UiM-ygiraiiíiis IKIhiL 

Az SZTE gólyabálja november 
17-én, a Dugonics András Piarista 
Gimnáziumban (TESCO mögött) 
kerül megrendezésre. Sztárvendé-
gek: Animál Cannibals, és a Drink 
Panther. Jegyek elővételben 600 
Ft-ért kaphatók a Hallgatói Szol-
gáltató Irodában, a TAK büfében, 
az Irinyi Fénymásolószalonban, a 
Jate klub irodájában, illetve a 
helyszínen 700 Ft-os áron. 

m Y T W K 
November 15-én kerülnek meg-
r e n d e z é s r e a t a n s z é k i T D K 
ülések. Emiatt a Főigazgató úr 
tanításmentes munkanappá nyil-
vánította ezt a napot. így az órák 
elmaradnak. 
Az „Esélyt a tanulásra" Közala-
pítvány pályázat eredményei no-
vember 20-án kerülnek kifüg-
gesztésre a HÖK-ön. 

A következő ösztöndíjat december 
6-án hozza a Mikulás, a szorgalmi 
időszak december 20-án ér véget. 
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zösség. A városhoz való közelsége 
miatt a városi funkcionáriusok 
gyakran látogatták. Elég jó bora 
volt a termelőszövetkezetnek, a 
közelben volt egy erdőgazdaság is, 
ahol apróvadat tenyésztettek. 
Tehát voltak olyan alkalmasságok, 
ami vonzóvá tették a termelőszö-
vetkezetet. Egyébként egy nagyon 
érdekes, tisztességes, de más világ, 
volt mint a városi közeg. Ez idő tájt 
fejeződött be a Szegedi Biológiai 
Intézet első felének az építése és 
átadása. Az igazat megvallva, én 
nem is tudtam róla. Egyszercsak 
kaptam egy levelet, hogy épül egy 
ilyen biológiai központ, ahol lesz 
egy genetika intézet, lesz egy 
búzagenetikai csoport, ahol a 
növényi kromoszómák értelemsze-
rűen kulcsszerepet játszanak, és 
lenne-e kedvem eljönni ide kuta-
tónak, tudományos segédmunka-
társnak. A történet valójában arról 
szólt, hogy az egyetemi évek alatt 
a tudományos diákköri munka 
kapcsán nézegettem növényi kro-
moszómákat, és erre valaki emlé-
kezett. A Szegedi Biológiai Köz-
p o n t b a k e r e s t e k e g y o l y a n 
fiatalembert, aki látott már kromo-
szómát, és az egyetemen, akadé-
mián keresztül valahogy eljutottak 
a téeszbe. Végülis igent mondtam, 
és 27 évvel ezelőtt eljöttem ide 
Szegedre, és hogy elkezdjem a 
kromoszómák vizsgálatát. 

- Hogyan jut el egy kutató a növényi 
kromoszómáktól az emberi kromoszó-
mákig? 

- A növényi kromoszómákkal kap-
csolatos munkámat, de valójában a 
tudományos diákköri munkám 
anyagát fogadta el az Agrártudomá-
nyi Egyetem egyetemi doktori 
disszertációnak 1974-ben. Majd 
egy olyan kromoszómafestési eljá-
ráson dolgoztam, amellyel egyér-
telműen azonosíthatók a növényi 
kromoszómák. Ez volt a kandidá-
tusi disszertációm témája, amely 
1976 végén készült el, és 1978-ban 

védtem meg. Ekkor felmerült az a 
kérdés, hogy akkor most életem 
végéig növényi kromoszómákkal 
foglalkozom-e, vagy valamiféle 
váltás történjen. Akkoriban is mű-
ködött az intézetben egy nagyon 
erős emlőssejt genetikai csoport, 
és minden feltétel adott volt, hogy 
a növényi kromoszómákról átnyer-
geljek az állati kromoszómákra. 
Valójában ami miatt ez a terület ak-
kor is izgatott, az az, hogy mind a 
mai napig nem ismerjük pontosan 
a kromoszómák szerkezetét, és mi-
vel a szerkezete ismeretlen, így a 
működésüket sem érthetjük meg. 
így kromoszóma-szerkezeti mun-
kákkal kezdtem el foglalkozni, 
megtanultam az elektromikrosz-
kópiát, majd egy meghatározó idő-
szak következett, amikor is elnyer-
tem a Wellcome gyógyszeripari cég 
kutatási ösztöndíját, és egy évet 
Skóciában, egy humán citogeneti-
kai intézményben tölthettem, egy 
nagy kórház mellett. Az itt végzett 
kutatások már nemzetközi szinten 
is elfogadott kromoszóma szerke-
zeti munkák voltak. Hazatérésem 
után szintén a Genetikai Intézet-
ben nagyon jól és magas szinten 
működő növény sejtgenetikai cso-
porttal együttműködve, felmerült 
az a gondolat, hogy nézzük meg, 
vajon lényegi különbségek van-
nak-e a növényi és állati kromoszó-
mák között. Kiderült, hogy a 
különbség lényegében elhanyagol-
ható, tehát a növényi kromoszó-
mák csaknem lényegében majd-
nem teljesen azonosak, mint az 
emlős vagy állati kromoszómák, 
beleértve az emberi kromoszómá-
kat is. Ekkor még mindig az öt 
éves tervek időszakát éltük. Ez vo-
natkozott a kutatóintézetekre is. 
Nekünk is öt éves kutatási terve-
ket kellett írni. 1985-ben írtam 
egy féloldalas öt éves tervet, 
amelynek a lényege az volt, hogy 
az akkor rendelkezésre álló eszkö-
zökkel próbáljunk meg emlős 
mesterséges kromoszómát előállí-
tani. Ennek az előzménye az volt, 
hogy alacsonyabb rendű szerveze-

tekben, pl. élesztőben ez már sike-
rült, és f igyelembe véve, hogy 
végülis az élesztő is egy egyszerű 
növény, és a növényi és állati kro-
moszómák hasonlósága alapján 
nem volt teljesen elvetemült a fel-
tételezés, hogy ugyanezt az utat 
követve esetleg lehetne mestersé-
ges kromoszómát is építeni. Már 
akkor is nyilvánvaló volt, hogy ez 
nemcsak egy rendkívül hasznos 
modellrendszer lehet a kromoszó-
ma szerkezet és működés tanul-
mányozására, azaz ha mesterséges 
laboratóriumi körülmények között 
elő tudunk állítani egy kromoszó-
mát, akkor az építőelemek cseréjé-
vel egy olyan kísérleti modellrend-
szerhez juthatunk, amely alkalmas 
a szerkezet és a működés megis-
meréséhez. Emellett már akkor is 
nyilvánvaló volt, hogy mivel a kro-
moszómák alapvető feladata a ge-
netikai információ továbbvitele az 
utódsej tekbe, egy mesterséges 
kromoszóma használható génátvi-
teli eszköz lehetne. Ebben az idő-
ben, a magyarországi lehetősége-
ket figyelembe véve, és azt, hogy 
tulajdonképpen egy két és fél fős 
csoportnak volt ez az öt éves terve, 
ezt teljes joggal tekintette min-
denki inkább egyfajta science-
fictionnak, mint egy valódi kutatá-
si tervnek. Elkezdtünk dolgozni, 
és az évek során kiderült, hogy bár 
az eredeti megközelítés, tehát az, 
hogy elemekből rakjuk össze a 
kromoszómát, nem vezetett ered-
ményre, viszont a kísérletek során 
felfigyeltünk egy olyan jelenségre, 
amely a későbbiekben döntővé 
vált. Ez pedig az, hogy megfelelő 
körülmények között az élő, 
petricsészében nevelt emlős sejte-
ket rá tudjuk kényszeríteni arra, 
hogy új kromoszómákat építsenek. 
Mégpedig annak a DNS-nek a fel-
használásával, amelyet mi kívülről 
bejutattunk a sejtbe. Tehát vég-
eredményben sikerült kidolgoz-
nunk egy olyan eljárást, amelyet 
talán úgy mondhatnánk, célirányos 
kromoszóma építés élő sejtekben. 
Azaz a kívánalmainknak megfelelő 
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genetikai tartalmú új kromoszó-
mák létrehozása. Az első ilyen 
újonnan képződött kromoszómát 
1989-ben láttuk meg. Majd jó öt 
évet töltöttünk el azzal, hogy meg-
próbáljuk megérteni azokat a fo-
lyamatokat, amelyek az új kromo-
szóma képződéshez vezetnek. 
1996-ra eljutottunk arra a pontra, 
amikor ismételhetően, és tényleg a 
kívánalmaknak megfelelően tud-
tunk állati sejtekben új kromoszó-
mákat létrehozni. 

- Közben Ön egy pénzügyi bravúrt is 
végrehajtott! 

- Ez nem az én érdemem, hanem 
azé a néhány emberé, aki felismer-
te, hogy alapkutatási eredménye-
ink technológiává fejleszthetők, és 
vállalta ennek kockázatát is. Sze-
mélyes kapcsolatok - és szerencse 
- révén a korábbi ismeretségből 
adódó információk alapján néhány 
ember Kanadában úgy gondolta, 
hogy addig elért eredményeink 
már egyfajta mesterséges kromo-
szóma technológia csíráját jelentik. 
Létrehoztak egy biotechnológiai 
vállalatot, amely azt a célt tűzte ki 
maga elé, hogy ezekből az alapku-
tatási eredményekből egy biotech-
nológiai-géntechnológiai felhasz-
nálásra alkalmas géntechnológiát 
fejlesszen ki. Azaz egy mestersé-
ges kromoszómán alapuló génátvi-
teli, és génműködtetési rendszert. 
A kanadai cég egy kizárólagos 
licensz szerződést kötött a Szegedi 
Biológiai Központtal, vállalta a ku-
tatások részbeni finanszírozását, 
vállalta a szellemi termékek szaba-
dalmaztatásával járó költségeket, 
és vállalta, hogy ha ebből eladható 
termék lesz, akkor a licensz szerző-
désnek megfelelően szerzői jogdí-
jat fizet a Szegedi Biológiai Köz-
pontnak. 1996 óta, most már 
ötödik éve tart ez az együttműkö-
dés. 14-en dolgozunk itt a csoport-
ban, a kanadai cég felépítette saját 
kutató-fejlesztő laboratóriumát 
Vancouverben, ahol most már 25-
en dolgoznak. Az együttműködés 
e r e d m é n y e k é p p e n úgy t ű n i k , 

hogy az alapkutatási eredmények-
ből egy valóban felhasználható 
technológia jött létre, ami azt je-
lenti, hogy ma már vannak olyan 
mesterséges kromoszómák, ame-
lyek meghatározott géneket hor-
doznak, illetve ezekből a génekről 
olyan géntermék képződik, amely 
részben gyógyszeralapanyagként, 
vagy egyéb célokra felhasználha-
tók. A kanadai cég forintra átszá-
mítva eddig 4-5 milliárdot költött a 
technológia fejlesztésére. Termé-
szetesen ennek döntő hányadát a 
vállalat felépítésére, a saját kutató-
fejlesztő laboratóriumuk létreho-
zására és működtetésére fordítot-
ták. Ez év júliusában a cég 
tőzsdére is került, és a jelenlegi pi-
aci értéke kb. 30 milliárd forint. 
A Szegedi Biológiai Központ an-
nak következtében, hogy a cég 
vállalta a szellemi termékek szaba-
dalmaztatását, jelenleg 15 bejelen-
tett, és 7 elfogadott világszabada-
lommal rendelkezik a mesterséges 
kromoszóma tefchnológia terüle-
tén, amelynek a Szegedi Biológiai 
Központ a tulajdonosa. Az ez évi 
jelentős előrelépés az volt, hogy 
kiderült, ugyanez a mesterséges 
kromoszóma előállítási módszer al-
kalmazható az emberi sejtek eseté-
ben is, és néhány héttel ezelőtt je-
lent meg nyomtatott formában az a 
tudományos közlemény, amely 
leírja a prototípus emberi mester-
séges kromoszómák ily módon tör-
ténő előállítását. Ennek a jelentő-
sége az, hogy az ilyen módon 
előállított mesterséges emberi kro-
moszómák egy lehetséges eszköz-
ként szolgálhatnak a XXI. század 
gyógyításának egy nagyon fontos, 
napjainkban születő ágában, a gén-
terápiában. Azaz, amikor az egyes 
öröklött vagy szerzett betegsége-
ket úgy próbáljuk meg gyógyítani, 
hogy genetikai információt jutta-
tunk be a sejtbe, és molekuláris 
vagy sejt szinten próbáljuk meg-
szüntetni a betegség okát vagy ma-
gát a betegséget. Ez egy rendkívül 
gyorsan fejlődő és tényleg a XXI. 
század gyógyításának egyik fontos 

területe lesz, ahol rendkívül fontos 
az, hogy egy kockázatmentes, jól 
működő rendszer legyen. Bizonyos 
területeken ennek a rendszernek 
fontos eszköze lehet a mesterséges 
emberi kromoszóma. 

- Nem fél attól, hogy ezt a technológiát 
nem csak gyógyításra használják fel? 

- Nincsen egyetlen egy olyan új 
felismerés sem, amit ne lehetne 
rossz célra felhasználni. Ez ma már 
közhely. Valójában erre azt tudom 
mondani, hogy ez nem a kutatók 
felelőssége, hanem az egész társa-
dalomé, hogy azokat a felismerése-
ket, azokat az új technológiákat, 
amelyek azért jöttek létre, hogy 
valamilyen formában megkönnyít-
sék, jobbá tegyék, egészségesebbé 
tegyék az életünket, azt valóban 
erre a célra használjuk. Természe-
tesen ha az emberiség történelmét 
megnézzük, mindig voltak rá pél-
dák, hogy egy hasznos dolgot ha-
szontalan célra használtunk. Azért 
az, hogy itt vagyunk, itt tartunk, 
azt igazolja, hogy döntően azért a 
hasznos dolgokat hasznos célra 
használtuk. 

- Professzor úr szobájának falán né-
hány gyerekrajz látható, az egyiken 
Porschét kívánnak születésnapjára. 
Megkapta már? 

- Nem, de nem is vágyom rá a ma-
gyar útviszonyok, a magyar sebes-
ség, és közlekedési etika között. 
Azon kívül van még egy csomó 
dolgom, és egy Porschéval sokkal 
könnyebb lenne lerövidíteni a ren-
delkezésemre álló időt, mint egy 
hagyományos autóval. Nincsenek 
ilyen vágyaim. Amúgy ezt a képet 
a középső fiamtól kaptam születés-
napomra. 

- Ön egy nagyon nyugodt ember benyo-
mását kelti. 

- Néha tudok ordítani. Valójában az 
ember megtanul nyugodtnak látsza-
ni, egyszerűen csak erről van szó. 
Bár néha jó, ha az embert kihozzák 
a sodrából. Kell az az adrenalin! 

Arvai Mara 
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November 8-tól az SZTE hon-
lapjáról megtekinthető a jogi kari 
HŐK első honlapja. 

November elejétől már működik 
az az új vizsgára feliratkozási 
rendszer, melyben az oktatók a 
hallgatók igények előzetes fel-
mérése alapján adják meg vizsga-
időpontjaikat. 

Az állandó szociális támogatás 
iránt való pályázatokat a Hallga-
tói Szolgáltatói Irodán november 
14-ig lehet beadni. Fellebbezési 
határidő: november 17. Eredmé-
nyek után érdeklődni november 
20-tól a kari HÖK-ön lehet. 

2000. november 24-én kerül 
megrendezésre az 54. Jogászbál a 
Forrás Szállóban. 

GTK 

Az október 2-12. között lezajlott 
hallgatói önkormányzati választá-
sok e r e d m é n y e s e n zá ru l t ak . 
Az új HÖK elnök Kovács Katalin 
III. éves közgazdász hallgató lett. 
A további a bizottsági helyeket a 
következő kari hallgatók töltik 
be: Szociális Bizottság: Marovka 
Ferenc, Tanulmányi Bizottság: 
Tarjányi Margó, Kulturális Bi-
zottság: Szűrös Kriszta, Pénzügyi 
Bizottság: Halmosi Péter. 

Szegedi menza körkép 
A v a g y h o l e s 

A szegedi diáksajtóban nem vé-
letlenül kapott szárnyra az a 
hír, miszerint a Diáktanya né-
ven működő menza megszűnik, 
illetve átalakul valami egészen 
mássá, pontosabban a termé-
szettudományi kar számítógép-
termévé. A szövevényes ügyet a 
TTK dékánja Dr. Mezősi Gá-
b o r k e z d e m é n y e z t e , m i v e l 
teremszűkében lévén szeretné 
megszerezni a helységet a kar 
s z á m á r a . A D i á k t a n y a , bár 
nem a legjobban prosperáló 
menza Szegeden, megszűnése 
mégis komoly zavarokat okoz-
hatna a diákétkezésben, hiszen 
a többi, így is eléggé zsúfolt ét-
kező még telítettebb lenne, ha 
egyáltalán fogadni tudná a ven-
dégeket. A z ügyben az Egyete-
mi Tanács hivatott határozni 
(minden bizonnyal, november 
hatodikai ülésén, lapzártánk 
után). 

A hallgatók körében, a három 
leglátogatottabb menza, az Irinyi 
Bisztró, a Szote menza és a Diákta-
nya között bár vannak kisebb-na-
gyobb különbségek, mégis ezeket 
nevezhetjük a legpreferáltabb ét-
kezdéknek. 

A Szote menza vezetője kérdé-
sünkre elmondta, hogy ha egy ét-
kezési hellyel kevesebb lenne, va-
lószínű nem tudnák fogadni az így 
megnövekedett vendégsereget, 
hiszen ebédidőben most is gyako-
ri a negyven méteres sor a pénztá-
rak előtt, s bár a kiszolgálás való-
ban gyors, de az étkező helység 
nagysága kevés lenne a vendégek 
számára. 

Az Irinyi bisztró bár kevésbé 
népszerű a hallgatók körében, így 

z ü n k e z u t á n ? 
is elég nagy kapacitással működik. 
A sors fintora, hogy a legnagyobb 
befogadóképessége a Diáktanyá-
nak van, mégis ez tűnik a legke-
vésbé látogatott helynek, főként a 
hiányosságai miatt. (Ez a tény 
azonban még nem hordozza magá-
ban a bezárásra való jogosultságot, 
hiszen Kónya Ferenc, a Diáktanya 
üzemeltetője már hónapokkal ez-
előtt benyújtotta fejlesztési terveit, 
Dr. Tráser Ferencnek, a SZTE 
gazdasági- és műszaki főigazgatójá-
nak, amelyek lendíthetnének az 
étkezde helyzetén.) 

Azt a problémát, hogy a Diákta-
nya megszűntetése súlyos gondok-
kal járna még az ügy kezdeménye-
zője, Dr. Mezősi Károly is elismeri 
és a megoldást egy, az önkormány-
zat által felajánlott telek, a Honvéd 
téri Bőr- és Nemibeteg gondozó 
régi épületének, valamint három, 
itt lévő romos bérlakás helyén fel-
épülő „centrum" létrehozásában 
látja, ami a tervek szerint napi tíz-
ezer embert tudna ellátni. Ez az el-
képzelés már magában is non-
szensz, hiszen egy ilyen objektum 
elkészítése évekbe telne, ha lenne 
rá pénz. A másrészt, napi tízezer 
embert befogadó étkezdére egy-
szerűen nincs szükség, de ha még-
is felépülne egy ilyen jellegű 
monstrum, az szinte monopolizál-
ná a diákétkezést és a többi menza 
menne csődbe. 

A kérdés tehát az, felújítsanak-e, 
illetve korszerűsítsenek-e, egy már 
meglévő étkezdét, vagy átalakítsák 
a helységet számítógépteremmé és 
egy új építkezésbe kezdve hozza-
nak létre valami mást? 

G.Zs. 
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'56-ra emlékeztünk 
Október 16-án délután egykor a 
Bölcsészkar bejáratánál meg-
e m l é k e z é s t s z e r v e z e t t a z 
EHOK az 1956-ban e napon és 
e helyütt megalakult Magyar 
Egyetemisták és Főiskolások 
Szövetsége (MEFESZ) tisztele-
tére. 

Köszöntő beszédében Jancsák 
Csaba, az EHÖK elnöke kiemelte, 
hogy e szervezet tekinthető Sze-
ged, és egyben Magyarország első 
alulról, önszerveződés alapján lét-
rejövő hallgatói mozgalmának, 
emiatt a mai hallgatói Önkormány-
zat elődjének tekinti a MEFESZ-t, 
és ápolni szándékozik kultuszát. 
Némileg keserű iróniával említet-
te, hogy az 1956-ban megfogalma-
zott követelések jó része mind 

a mai napig nem teljesült, nincs 
tehát új a nap alatt, legalábbis 
a tanszabadság, az átjárhatóság és 
a kollégiumi elhelyezés terén. 
Integráció ide, vagy oda, sok még 
tehát a tennivaló, még szerencse, 
hogy az oroszok azért már kivonul-
tak... 

Csaba után a mintegy negyven 
fős „tömeg" (főleg hökösök és di-
ákújságírók) nagy örömére szót ka-
pott Kiss Tamás egykori joghallga-
tó, a MEFESZ egyik alapítója, aki 
az október tizenhatodikai és hú-
szadikai MEFESZ gyűlések fő si-
kerének azt tartja, hogy a több évi 
diktatúra után végre kifejthették 
álláspontjukat a másként gondol-
kodók, és kiáltványuk értő fülekre 
talált más egyetemeken is, és a vi-
déki és pesti intézmények egymás 

után csatlakoztak zászlóbontásuk-
hoz, amely így az október 22-i mű-
egyetemi gyűléshez, majd a 23-i 
tüntetéshez, a forradalom kirobba-
násához vezetett. A forradalomé-
hoz, amely bár elbukott, de aláásta 
a kommunista rendszert, és szerte-
foszlatta a „művelt nyugati" balol-
dal ábrándjait a létező szocializ-
m u s r ó l . K i s s T a m á s , a k i -
rendkívül szimpatikus módon -
nem sértődött meg azon, hogy 
a messzi Salgótarjánból egyenesen 
e célból való megérkezése dacára 
a mai hallgatók (általunk már jól is-
mert) passzivitásával szembesült, 
kijelentette: örül a kis létszámnak, 
hiszen ez azt jelenti, hogy azok 
a problémák, amelyek következté-
ben 1956-ban özönlöttek a gyűlés-
re a hallgatók, mára megoldódtak. 
A rövid megemlékezés záróak-
kordjaként Jancsák Csaba azon 
meggyőződésének adott hangot, 
hogy jövőre, a negyvenötödik év-
forduló alkalmával talán méltóbb 
megemlékezésre (emléktábla állí-
tása, több hallgató, illetve egyete-
mi vezető jelenléte) kerül sor, hi-
szen a múlt nélkül nincs jövő, 
nincs jövőnk. 

Mac 
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Pőt i t ká r — pecabottal 
Interjú Dr. S z a b ó Imréve l , a z S Z T E főt i tkárával , a M a g y a r H o r g á s z s z ö v e t s é g e l n ö k é v e l 

- Honnan jött az ötlet, hogy ezt a versenyt 
megszervezzék? 

- A verseny öt le te az n e m tőlem szár-
mazik, én csak annyiban tud t am gene-
rálni ezt az ügyet , hogy mint az orszá-
gos horgászszövetség e lnöke , nagyon 
sok versenyen ve t t em részt az utóbbi 
időben és szóltam az olyan - itteni -
nagy horgászoknak, min t az Imreh 
Szabolcs, aki mondta , hogy a Jancsák 
Csabával már régóta fontolgat ják egy 
ilyen nagyobb vo lumenű versenynek 
a megrendezésé t . A gondolat tes te t öl-
tött, és e n n e k lett ez a mostani baj-
nokság az e r edménye , ami remélem 
hagyománnyá válik. 

- A versenyen csak úgynevezett amatőrök 
vettek részt, vagy profik is elindultak? 

- Én azt m o n d a n á m inkább amatőrök 
ve t tek részt, hála I s tennek , mert na-
gyon jól é rez tük magunka t , hiszen 
egy fo rmán vo l tunk ügye t l enek , de 
e g y é b k é n t profik is voltak, a már e m -
lített Imreh Szabolcs, vagy például a 
verseny egyik bírója a szintén váloga-
tott Molnár Emese , és kijött a ver-
senyre megnézni - de nem indulha-
tott - az Erde i Attila, aki nemrég a 
vi lágbajnokságon II. helyezést ért el. 

-Színvonalában hogyan értékeli a meg-
mérettetést? 
- A verseny színvonala rendkívül ma-
gas volt, ami természetesen nem abban 
mérhe tő le, hogy mennyi halat fog-
tunk. Hiszen az csak kis részben múlik 
raj tunk. Mi mindig rendkívül felké-
szültek vagyunk, és nagyon tud juk ezt 
a sportot művelni, de a halak néha nem 
társak. Most ez következet t be. 

- Hogy-hogy a halak nem társak? Meny-
nyivel mérhető objektív mércével ez a 
sport? 

- Azért szoktak több órás versenyeke t 
rendezni , mert ennyi idő alatt általá-
ban kijön a hozzáértés és a tudás. Te-
hát nem vélet len, hogy az én hatalmas 

tudásommal 54 deká t fogtam, míg az 
Imre Szabolcs három és fél kilót . 
O profi, én egy jó amatőr vagyok. 

-A kifogott halaknak mi lesz a sorsa? 
Mindenki hazaviszi, ami fogott? 
- S p o r t s z e r ű e n visszadobjuk. Ha több 
lett volna, és nagyobb, nem biztos, 
hogy e n n y i r e spo r t s ze rűek l e t t ü n k 
volna. 

Dr. Szabó Imre (balra) a csúcson 

-Mekkora tisztelete van hazánkban a 
horgászatnak? 
- N a g y o n sok fiatal jár horgászni, sok-
kal több mint , amiről én valaha gon-
dol tam volna, és országos viszonylat-
ban m e g elég, ha csak azt m o n d o m , 
hogy a M O H O S Z - n a k kb. háromszáz-
ha rminc -há romszáznegyveneze r tagja 
van. Nincs Magyarországon olyan párt, 
vagy civil szerveződés, amely ezt a lét-
számot tudná produkálni , egyedül a 
magyar autóklub m o n d h a t ó komoly 
versenytársnak a kb. háromszázezres 
létszámával. 

- Ön mennyit szokott horgászni szabad-
idejében? 
- V a l a m i k o r tíz évvel ezelőt t m é g vi-
szonylag gyakran horgásztam, mióta 
viszont szervezem, egyre kevesebbe t . 
Tehá t az idén most vagyok harmad-

szor v ízpar ton bot ta l a k e z e m b e n 
e g y é b k é n t s zemé lyemné l , t i sz temné l 
fogva járok a ve r senyekre tárgyalni, d e 
horgászni egyre k e v e s e b b e t van időm. 
Majd egyszer, ha már n e m leszek el-
nök. Hogy menny i r e nyugta t ja m e g az 
ember t , mer t hogy ez egy c s e n d e s 
ő rü l t eknek való sport? M i n d i g is azt 
mond tam, hogy a horgászat, a világ 
legizgalmasabb elfoglaltsága, és n e m 
abból áll, hogy k i m e g y e k a vízpartra, 
leülök, k e z e m b e fogok egy suhángo t 
és ü ldögélek ott. 

-Főtitkár Űr! Elmesélné melyik volt a 
legemlékezetesebb horgászélménye? 
- A legnagyobb hal az volt, amit n e m 
fogtam meg, csak mesé l t em róla. Amit 
ténylegesen a vízpartra segí te t tem az 
egy hat és fél kilós süllő. A legemléke-
ze t e sebb ho rgászé lményem m e g az 
volt, mikor az atkai holtágon, február 
közepe táján a c imborám beleese t t a 
jéghideg vízbe. K imenek í t e t t em, autó-
val hazavit tem, - t e rmésze tesen fűtöt -
tem a kocsiban mindvégig, - énra j tam 
ötréteg ruha volt, ő „egy szál gatyában" 
ült, másnap n e k e m volt tüdőgyulladá-
som, ő m e g vidáman e l m e n t dolgozni. 

- Tényleg, miért kezdett el horgászni? 
- Mielőt t n e m horgásztam, teniszezni 
já r tam. A J u h á s z Árpád c i m b o r á m 
viszont horgászni járt, és egyszer meg-
beszél tük, hogy én elviszem őt teni-
szezni, ő ped ig elvisz e n g e m horgász-
ni. N e m tudta e lképze ln i , hogy az én 
személyiségjegyeim mel le t t hogy tu-
dok a vízpartra ülni, hiszen arra gon-
dolt, hogyha tíz perc u tán , b e m e g y e k 
a vízbe és megpofozom a halat, hogy 
s e r k e n t s e m egy kis kapás ra már. 
Nagyon elcsodálkozott , hogy én ot t el-
ü ldögél tem és e l k e z d t e m horgászni 
járni, én ped ig azon csodá lkoz tam, 
hogy ő m e g abbahagyta a horgászatot 
és teniszezni kezde t t . Cse ré l t ünk . 

Pál Imre 
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